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Zápis řádného jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo 14. dubna 2023 

na Hvězdárně a planetáriu v Brně. 

 

 
Přítomni za VV: Radek Dřevěný, Soňa Ehlerová, Petr Heinzel, Lumír Honzík, Iveta Lamberská, Miloš Podařil, 

Vladislav Slezák, Petr Sobotka, Lenka Soumarová, Pavel Suchan. Omluveni: Kateřina Hoňková. Revizoři: 

Martin Černický. Omluveni: Jan Kožuško, Eva Marková. 

 

 

1. Astropis 

Od minulého jednání VV počátkem ledna nevyšel 5 let odkládaný Speciál ke 100 letům ČAS ani žádné další 

číslo Astropisu. Sobotka poslal redakci KR 3/2022 a KR 4/2022 22. února, KR 5/2022 15. března. Dosud 

nevyšlo nic. VV dlouze diskutoval o budoucnosti spolupráce s Astropisem a alternativách. VV vidí další 

spolupráci jako nereálnou a svolá na nejbližší možný termín schůzku ve stejném složení jako proběhla 1. 

prosince v pražském planetáriu. Z hlediska financování je klíčové, že na Kosmické rozhledy, které vychází jako 

příloha Astropisu, žádá VV každoročně RVS o asi 150 000 Kč. Do září musí být rozhodnuto o budoucnosti KR. 

Slezák navrhuje anketu mezi členy ČAS, zda by jim vadilo zrušení vydávání KR a zrušení odebírání Astropisu v 

tištěné podobě, případně jakou mají představu o tom, co by mohli od ČAS dostávat. Sobotka navrhuje vymyslet 

jiný smysluplný projekt.  

 

2. Rozpočet 

Dřevěný informoval o rostoucích nákladech ČAS zejména za účetní služby. Všechny složky i centrála ČAS by 

měly sdružovat platby do co nejméně položek vedených v účetnictví. Dřevěný odhaduje schodek rozpočtu ČAS 

pro rok 2023 na 200 000 Kč. VV rozpočet schválil s tím, že schodek bude pokryt z rezervy. Černický 

upozorňuje, že se na podzim ČAS nevyhne zvýšení členského příspěvku. Soumarová upozorňuje, že rozesílání 

průkazek bez Astropisu samostatnou poštovní zásilkou bude znamenat náklady ve výši asi 20 000 Kč za 

poštovné. Platí rozhodnutí VV z ledna, že ČAS zřídí transparentní účet určený výhradně pro dary ČAS (v bance 

zařídí Heinzel). 

 

3. Dotace složkám 

VV schválil dotaci složkám ČAS ve výši 220 000 Kč. Honzík prošel weby složek a zjistil, že některé jsou 

zanedbané se starými údaji a dávnými aktualizacemi. Honzík pošle složkám konkrétní nedostatky, které mají, 

plus informaci o výši dotace. Sobotka zaktualizuje seznam povinností složek na astro.cz dle připomínek 

Dřevěného a Honzíka. 

 

4. Ceny ČAS 

VV obdržel návrhy na Nušlovu cenu a jmenoval komisi ve složení: Grygar, Mikulášek, Podařil a Heinzel. VV 

má nominace také na Kopalovu přednášku a cenu Littera Astronomica. Ta bude předána na 33. Podzimním 

knižním veletrhu v Havlíčkově Brodě v pátek 6. října. Suchan upozornil na souběh s Nocí vědců, který 

znemožňuje osobní přítomnost některých osob.  

 

5. Astronomický průvodce a soutěž 

V souvislosti s přípravou průvodce po astronomicky zajímavých místech zemí visegrádské skupiny ČAS 

vyhlásila soutěž o ceny. (viz zápis z 2. 12. 2022). O soutěž byl velmi malý zájem. Ehlerová informovala, že bude 

možné využít podobné databáze, kterou spravuje Petr Bartoš. 

 

6. Archiv ČAS 

Petr Bartoš vyzval složky ČAS, aby shromáždily materiály ze své historie. Bartoš je v rámci Skupiny pro historii 

astronomie naskenuje a uloží do archivu. 

 

7. Pozemek pro ČAS 

Čeká se na zlepšení zdrav. stavu S. Kopřivy, předpokládáme, že dohoda se nemění. 

 

8. Výroční zpráva 2022 

Některé složky stále nedodaly své výroční zprávy a celková výroční zpráva za ČAS nemůže být dokončena. 

Dořeší Sobotka. 
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9. Velké setkání složek  

VV řešil organizační záležitosti nadcházejícího setkání složek v brněnském planetáriu 15. až 16. dubna 2023. 

Sobotka informoval o velkém zájmu. Akce se zúčastní 110 osob. VV diskutoval slevy účastníkům. Suchan 

navrhuje, aby členové VV měli akci zdarma, protože účast na ní mají v podstatě povinnou. Dále navrhl, aby měli 

akci zdarma emeritní předsedové + čestný předseda. Dřevěný navrhl tato pravidla až od příštího roku, neboť teď 

s nimi nepočítá rozpočet a navrhuje pro rok 2023 paušální slevu 500,- Kč pro člena VV. VV souhlasí. Nadále 

platí, že po jednom účastníkovi za složku hradí cestu ČAS. Složky mohou podpořit své členy dle vlastního 

uvážení. V průměru vychází, že ČAS hradí členům 50 % veškerých nákladů, především cattering a ubytování. 

 

10. Propagační předměty 

Suchan navrhuje, aby ČAS jako svou propagaci vydala několikastránkový leták se základními radami na 

pozorování oblohy. Připravil ho Aleš Majer z Klubu astronomů Liberecka. VV potřebuje kalkulaci. 

 

11. Soutěž knihovny v Mokrém 

ČAS se po několik let účastnila této fotografické soutěže a nabízela ceny. Organizátoři pro letošek z časových 

důvodů soutěž nevyhlašují. 

 

12. Konference Litomyšl 2024 

Miloslav Zejda z Ústavu teoretické fyziky a astrofyziky je hlavním organizátorem zamýšlené konference o 

dvojhvězdách v Litomyšli. Konference by navázala na předchozí ročníky, které se konaly v letech 2004 a 2014, 

vždy při příležitosti nedožitých kulatých narozenin významného českého astronoma prof. Zdeňka Kopala, 

Litomyšlského rodáka. Vědecká část konference by měla proběhnout v termínu 9. - 13. září 2024 a navazovat by 

měla konference astronomů amatérů 14. - 15. 9. Tuto část bude organizovat Sekce proměnných hvězd a 

exoplanet ČAS. 

 

13. Hodokvas ČAS 

Kvůli rekonstrukci restaurace v Praze Kolodějích došlo ke změně data i místa akce, kterou pořádá Skupina pro 

historii astronomie. Hodokvas, setkání členů ČAS, proběhne v Ondřejově 4. 11. 2023. V 11:00 exkurze po 

hvězdárně, pak od 13:00 do 17:00 ve Sportovně kulturním centru v Ondřejově. Účast přislíbili potomci Nušla a 

Friče. 

 

14. YouTube ČAS 

VV připomíná existenci kanálu ČAS na Youtube a vybízí složky, aby ho využívaly. Videa z akcí či vzdělávací 

videa tak mohou být pod jednou značkou.  

 

15. BOTO a Park tmavé oblohy Beskydy 

Suchan informoval, že problémy střetu oficiálního názvu parku a soukromé aktivity Tomáše Hynka trvají.   

 

16. Přijetí nových členů 

VV ČAS přijal nové členy: Barbora Adamcová (Pražská pobočka), Dostál Martin (Pražská pobočka), Vladimír 

Jonáček (Amatérská prohlídka oblohy), Jitka Juzová (Pražská pobočka), Jiří Konečný (Pobočka Brno), Martin 

Petr Kramoliš (Pražská pobočka), František Krejčí (Pražská pobočka), Peter Marek (Pražská pobočka), Michaela 

Matysková (Pražská pobočka), Petr Merz (Přístrojová a optická sekce), Zdeněk Polansky (Amatérská prohlídka 

oblohy), Lukáš Pankalla (Pražská pobočka), Roman Ponča (Amatérská prohlídka oblohy), Karel Pšenička 

(Západočeská pobočka), Michal Rajtora (Pražská pobočka), David Rýva (Pražská pobočka), Jakub Šotek 

(Pobočka Brno), Václav Špika (Klub astronomů Liberecka), Michal Šťastný (Amatérská prohlídka oblohy), 

Janis Tzoumas (Amatérská prohlídka oblohy), Petr Vlk (Pražská pobočka), Michal Vopálenský (Pobočka 

Vysočina), Michal Zapoměl (Pražská pobočka), Jan Zubčík (Krušnohorská astronomická společnost), Riad Abu 

Zummar (Pražská pobočka). 

 

Termín příštího jednání VV ČAS bude určen později.  

 

Zapsal Sobotka, zápis schválil VV elektronickým hlasováním. 


